
 
ســرویس سیاســی - فعال سیاسی گفت: 
نمی توانید کســی را در آمریکا پیدا کنید که مخالف 
سیاست کلان و یا قانون اساسی آمریکا باشد و اجازه 

ورود به رقابت های انتخاباتی را داشته باشد.
حمیدرضا ترقی عضو شورای مرکزی حزب 
موتلفه اســلامی اظهار کرد:  نهادی مانند شــورای 
نگهبان ما در اکثر کشور های دموکراتیک وجود دارد 
و هیچ کشوری به مخالفان قانون اساسی و مخالفان 
سیاســت کلان خود  اجازه نمی دهد که وارد عرصه 
رقابت انتخاباتی شــوند و نمی توانید کســی را در 

آمریکا پیدا کنید که مخالف سیاســت کلان آمریکا 
و یا قانون اساسی آمریکا باشد و در عین حال اجازه 

داشته باشد که وارد رقابت های انتخاباتی شود.
وی ادامه داد: اکثر کشــور های غربی که مدعی 
دموکراسی هستند این وضعیت را دارند و صرفا اسم 
تشکیلاتی که کاندیدا را مورد ارزیابی قرار می دهد 
متفاوت است؛ اما ماهیت وجود چنین دستگاهی در 

همه کشــور ها وجود دارد و در جمهوری اسلامی 
هم قانون اساســی که مصوب مردم است این مهم 
را برعهده شــورای نگهبان قرار داده اســت. خط و 
خطوط نظارت را نیز برعهده شورای نگهبان گذاشته 
است که باید تنظیم شود و قطعا این نظارت، نظارت 
استصوابی است که هم مبتنی بر قانون مجلس است.
ترقی افزود: طبق قانون اساسی شورای نگهبان 

بر اساس چارچوب نظارتی که تفسیر قانون برعهده 
اش گذاشته است عمل می کند. علت اینکه اصلاح 
طلبان در تمام ادوار به این موضوع اعتراض دارند و 
تا الان هم هیچ اعتنایی به این نوع از انتقادات نشده 
این اســت که این تبدیل به نوعی رویه برای جریان 
اصلاحات شده است که در آستانه هر انتخاباتی این 
مساله را مطرح کنند و به دنبال این هستند که راه ورود 

به ســاختار قدرت در کشور برای همه جریان های 
سیاسی موافق و مخالف نظام باز باشد و محدودیتی 
وجود نداشــته باشد که این نوع براندازی نرم را در 
کشور ســامان می دهد. با وجود این امر به سادگی 
می توانند با ورود افراد بدون صلاحیت به سیســتم 
حاکمیت نظــام را دچار برانــدازی کنند و چنین 
امری را نه مردم و نه قانون اساســی اجازه می دهد. 

شــورای نگهبان حافظ قوانینی است که از اسلام و 
قوانین اســلامی حفاظت کند و اجازه ندهد تحت 
تاثیر افرادی قرار بگیرد که می خواهند نقش تصمیم 

گیری و سیاست گذاری را در کشور داشته باشند.
این فعال سیاســی اصولگــرا در پایان خاطر 
نشــان کرد: معتقدم که اصلاحات به جای مخالفت 
بــا نظارت اســتصوابی تلاش کند تــا خودش را 
بــا قانون وفق دهد و افــرادی را معرفی کند که در 
 چارچوب قانون صلاحیت ورود به این عرصه ها را

 داشته باشد.

7 سیاسی

ســرویس سیاسی -سخنگوی 
شــورای نگهبان گفــت: بیش از ۲۱ 
هــزار پرونده از واجدین شــرایط در 
هیأت های نظارت مورد بررسی قرار 
گرفت که بیش از ۵۲ درصد واجدین 

شرایط تأیید صلاحیت شدند.
هادی طحان نظیف ســخنگوی 
شورای نگهبان گفت: مهلت ۵۰ روزه 
بررســی هیأت های نظارت استان و 
هیأت مرکزی نظــارت بر انتخابات 
امروز به پایان رسید و نتایج به وزارت 
کشور ارسال شد. وی ادامه داد: سه روز فرصت اعتراض وجود دارد که افرادی 
که تأیید صلاحیت نشــده اند می توانند اعتراض خود را ثبت کنند. بعد از آن نیز 

شورای نگهبان ۳۰ روز فرصت دارد که فرایند را انجام دهد.
ســخنگوی شورای نگهبان گفت: یک میلیون و ۷۵۰ سند را در این مقطع 
مورد بررســی قرار دادیم و بیش از ۲۱ هزار نفر واجد شــرایط ثبت نام بودند که 
صلاحیت آنها مورد بررسی و حدود ۱۱ هزار نفر صلاحیت آنها مورد تأیید قرار 
گرفت که این عدد دو برابر تأیید صلاحیت های در انتخابات مجلس قبل است 
یعنی نسبت تأیید صلاحیت ها بیش از ۵۲ درصد بوده که این عدد دو برابر دوره 
گذشته از جهت تعداد است و به ازای هر کرسی ۳۸ نفر با هم رقابت خواهند کرد.

۳۸ نفر به ازای هر کرسی با هم رقابت خواهند کرد
طحان نظیف با اشاره به موضوع تأیید صلاحیت گفت: ما کشوری هستیم که 
تعداد داوطلبان شرکت کننده در انتخابات مجلس در آن بالاست و همانگونه که 
گفتم به ازای هر کرسی ۳۸ نفر با هم رقابت خواهند کرد. ما مقید به قانون هستیم 
و این حساســیت در دوره های گذشته نیز وجود داشته است اما قانون جدید به 

کمک شورای نگهبان و هیأت های نظارت آمد البته به نفع داوطلبان نیز هست.
سخنگوی شورای نگهبان ادامه داد: تأیید صلاحیت های این دوره از اقشار 
مختلف مردم با تخصص های گوناگون هســتند. در بین تاییدی ها، بیش از ۸۰۰ 
نفر اســتاد دانشــگاه، بیش از ۱۵۰ نفر پزشک و کادر درمان، ۱۳۰۰ نفر فرهنگی، 
۲۰۰ نفــر از وکلا و قضات حضور دارند. بیش از ۴۰۰ نفر دهه هفتادی و ۳۷۰۰ 
نفر دهه شصت هستند. بیش از ۳ برابر تعداد کرسی های مجلس از بانوان تأیید 

صلاحیت شدند که این افراد میتوانن مجلس جوانی را تشکیل دهند.
۵۲ درصد واجدین شرایط تأیید صلاحیت شدند

وی ادامــه داد: بیش از ۲۱ هزار پرونده از واجدین شــرایط در هیأت های 
نظارت مورد بررســی قرار گرفت که بیش از ۵۲ درصد واجدین شــرایط تأیید 

صلاحیت شدند.
طحان نظیف گفت: زمان دقیق اعتراض داوطلبان عدم تأیید یا عدم احراز 
صلاحیت شده از ۱۷ تا ۱۹ دی ماه است که داوطلبان فرصت دارند شکایت خود 

را به شورای نگهبان اعلام کنند.
ســخنگوی شورای نگهبان افزود: بیش از ۴ هزار نفر از داوطلبان در تهران 
و هیأت های نظارت استانی دعوت شدند تا ابهامات و نکات آن ها شنیده شود.

۲۶ نماینده فعلی تأیید صلاحیت نشدند
سخنگوی شورای نگهبان گفت :۲۶ نفر از نمایندگان فعلی مجلس از میان 
۲۷۵ نماینده ای که برای شــرکت در انتخابــات پیش رو ثبت نام کرده اند تا این 
مرحله تأیید صلاحیت نشده اند که این میزان نسبت به دوره قبل که ۹۰ نفر بود 
که البته پس از مرحله بررســی صلاحیت ها در شــورای نگهبان این تعداد به ۷۳ 
نفر کاهش پیدا کرد، این تعداد در این دوره کاهش قابل توجه ای داشــته اســت. 
البته این افراد هم فرصت اعتراض دارند که ممکن است در شورای نگهبان تأیید 

صلاحیت شوند.
طحان نظیف در بخش دیگری از ســخنان خود به سازوکارهای پیش بینی 
شده برای تبلیغات داوطلبان اشاره کرد و گفت: مهم است که افراد فرصت برابر 
برای ارائه برنامه های خود داشته باشند که با برنامه های پیش بینی شده و قرار است 

صفحاتی از سوی صدا و سیما برای این موضوع مهم قرار بگیرد.
وی تبلیغات را فرصتی برای شــناخت مردم از داوطلبان دانســت و گفت: 
تخلفات در این حوزه هم توسط دستگاه های مسؤول مورد بررسی قرار می گیرند. 
ما یک شبکه ۳۰۰ هزار نفری ناظرین داریم که از اقشار مختلف جامعه این وظیفه 
مهم را انجام می دهند البته ســامانه ای هم برای عموم مردم وجود دارد که از آن 

طریق تخلفات احتمالی را به ما گزارش کنند.
طحان نظیف با اشاره به اصلاحات صورت گرفته در قانون انتخابات مجلس 
از جمله اعمال شــفافیت مالی برای تبلیغات انتخاباتی نامزدها گفت: قانون در 
رابطه با شــفافیت مالی داوطلبان تاکید دارد که نامزدها از چه افرادی می توانند 
کمــک مالی دریافت کنند و از چه کســانی نمی توانند کمکی دریافت کنند. به 
طور مثال داوطلبان نمی توانند از محکومان قضائی و اشخاص حقوقی همچون 
صاحبان هولدینگ های اقتصادی و شرکت ها و موسساتی که کار اقتصادی انجام 

می دهند و همچنین خارجی ها کمک مالی دریافت کنند.
وی دربــاره ضمانت های اجرایی برای تحقق شــفافیت مالی نامزدها نیز 
خاطرنشــان کرد: قانون ضمانت اجراهای خوبی هــم پیش بینی کرده و علاوه 
بــر مجازاتــی که برای نامزدها در صورت تخطی از قانون در نظر گرفته شــده، 
ضمانت های اجرایی همچون محرومیت از کاندیداتوری تا دو دوره در صورت 
اثبــات تخلف نیز پیش بینی شــده اســت. همچنین در بحث شــفافیت مالی، 
محدودیت هایی نیز برای حامیان مالی نامزدها در نظر گرفته شــده و هر فرد یا 
حزب سیاسی نمی تواند بیش از ۲۰ درصد از کل هزینه های تبلیغاتی یک نامزد 

را متقبل شود.
داوطلبان موظف هستند در سامانه وزارت کشور هزینه هایی تبلیغات را 

ثبت کنند
ســخنگوی شورای نگهبان گفت: براساس قانون داوطلبان موظف هستند 
در ســامانه ای که وزارت کشور پیش از این اعلام کرده، هزینه هایی که به عنوان 
تبلیغــات انتخاباتــی انجام می دهند را با جزئیات ثبــت کنند تا این اطلاعات با 
تراکنش هایی که در حساب بانکی انتخاباتی آنها به ثبت رسیده، سنجیده می شود. 
البته در این رابطه وزارت کشــور طبق فرآیندی که در قانون به آن اشــاره شده، 
بر اساس سه معیارِ محدوده جغرافیایی، جمعیت و تعداد کرسی ها در هر حوزه 
انتخابیه، سقف هزینه کردی را برای نامزدها معین خواهد کرد که البته این سقف 
بایــد بــه تصویب هیأت مرکزی نظارت بر انتخابات نیز برســد که به داوطلبان 

ابلاغ می شود. 
طحان نظیف گفت: افرادی که از نتایج این مرحله شــکایت دارند، از روز 
یکشنبه با مراجعه به سامانه داوطلب به ثبت شکایت خود اقدام کنند. وی درباره 
بررســی صلاحیت داوطلبان انتخابات مجلس خبرگان رهبری نیز گفت: زمان 
اعلام نتایج اولیه بررسی صلاحیت داوطلبان انتخابات مجلس خبرگان رهبری 

نیز ۴ بهمن است که بعد از آن فرصت ثبت شکایت هم وجود دارد.

سخنگوی شورای نگهبان:

۵۲ درصد واجدین شرایط تأیید صلاحیت 
شدند؛ ۳ روز فرصت اعتراض هست

سرویس سیاسی - نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی گفت: مشخص است 
که قانونگذاری در حوزه فضای مجازی ما را محدود می کند زیرا قانون به ذات خود ما 
را محدود می کند اما این محدودیت بد نیست، رهاشدگی بد است. بنابراین از آن دفاع 
می کنم و افرادی را نقد می کنم که با رفتارهای پوپولیستی مقابل ساماندهی فضای مجازی 

ایستادند؛ اجازه ندهید در مجلس کارهای پوپولیستی انجام شود.
علی خضریان در جلسه پرسش و پاسخ دانشجویی دانشگاه علوم پزشکی مشهد 
که با موضوع عملکرد یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی در سالن شورای دانشکده 
پزشکی این دانشگاه برگزار شد، گفت: در کلان از عملکرد مجلس یازدهم دفاع می کنم؛ 
البته در ابتدا برای ارزیابی منصفانه عملکرد مجلس می بایست با خصوصیات ذاتی آن 

آشنا شویم.
وی توضیح داد: یکی از خصوصیات نهاد پارلمان این است که تفاوت دیدگاه ها در 
مجلس امری طبیعی است و همه مجلس موافق یا مخالف طرح یا اقدامی نیستند و در 
واقع پارلمان نماد نگاه های مختلف هستند، این ضعف نیست بلکه طبیعت مجلس است؛ 
یکی دیگر از خصوصیات مجلس این است که مجلس، ریل گذار است و برخلاف آنچه 

تصور می شود این ریل گذاری اثر مستقیم و سریع در زندگی عامه مردم نمی گذارد.
خضریان در ادامه با اشــاره بــه اقدامات مجلس یازدهم، تصریح کرد: تا پیش از 
مجلس یازدهم مشخص نبود بانک ها تسهیلات کلان را به چه کسانی می دهند، در همین 
خصوص قانونی درباره شفاف شدن تسهیلات کلان بانکی در مجلس یازدهم تصویب 
شد که نتیجه یکسال آن شفاف شدن ۲۰۰۰ هزار میلیارد تومان بود. یعنی با این قانون در 
جایی که خلق پول صورت می گیرد، مجلس پروژکتور را روشن کرد. در واقع تا زمانی 
که تأثیرات این قانون در مبارزه با فســاد و جلوگیری از افزایش تورم مشــخص شود، 
زمان بر است. ما امروز تاوان خلق پول هایی که در سال های گذشته رخ داده را می دهیم.

خضریان در ادامه بیان کرد: موضوع ســاماندهی فضــای مجازی یکی دیگر از 
طرح هایی اســت که از آن دفاع می کنم؛ یکی از اتفاقاتی که هر عقل ســلیمی در کشور 
می پذیرد، این است که ما بتوانیم فضای مجازی کشور را بدون فیلترینگ مدیریت کنیم. 
زمانی که ما این حرف را می زدیم عده ای بیان می کردند شما به دنبال فیلترینگ هستید 
و رسانه های غرب گرا که نمی خواهند کشور روی پای خود بایستد و فضای مجازی 

کشور تحت کنترل خودش نباشد علیه این موضوع دروغ گفتند.
وی تصریح کرد: در حال حاضر که قانون فضای مجازی در مجلس تصویب نشده 
است، دیدید فیلترینگ نیازی به قانون جدید نداشت و فیلترینگ بدون اینکه قانونی در 
مجلس تصویب شده باشد، انجام گرفت. ما دنبال این بودیم که با ساماندهی این فضا 
از بروز این اقدام جلوگیری کنیم. افرادی که ادعا می کردند مجلس به دنبال فیلترینگ 
است، در حال حاضر دیدند که اگر کشور به نقطه بحرانی یا شبه بحرانی برسد و قانونی 

برای فضای مجازی نداشته باشد، تنها ابزارش که فیلترینگ است را به میدان می آورد.
در لیبرال ترین کشورها، اینترنت کودک با اینترنت بزرگسال متفاوت است

نماینــده مردم تهران در مجلس یازدهم افزود: کودکان ما در دوران کرونا همگی 
دارای اینترنت شــدند، این در حالی است که در لیبرال ترین کشورها، اینترنت کودک 
با اینترنت بزرگســال متفاوت اســت. حال آنکه در کشور ما کودکان از همان اینترنت 

بزرگسالان استفاده می کنند.
این نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس یازدهم 
یادآور شــد: حتما دیده اید که صفحه برخی افراد در برخی شبکه های اجتماعی مانند 
اینستاگرام بعد از مدتی از دسترس خارج شده است؛ تحریم ابزار اعمال فشار به ملت ها 
در جهت اینکه ملت ها به حاکمان برای پذیرش خواسته های زورگویانه فشار بیاورند، 

استفاده می شود.
 اگر فرض کنیم که در زمانی آمریکا مصوبه ای داشته باشد که همه کاربران ایرانی 
در این شبکه اجتماعی امکان فعالیت نداشته باشند، آیا برای آن روز نباید از امروز فکری 
می شد؟ این موضوع عجیب نیست چرا که یکی از برندهای آمریکایی در گوشی موبایل 
این کار را انجام داده است و اعلام کرده که ایرانیان نمی توانند از خدماتش استفاده کنند. 
اگر این شــرایط رخ دهد ما چه ابزاری برای جلوگیری داریم؟ آیا نباید با توجه به این 
شــرایط، فضای مجازی را از انحصار یک یا دو شــبکه اجتماعی خارج کنیم؟ آیا خود 
شما از مسئولان نمی پرسید که چرا این شبکه های اجتماعی را ملزم نکرده که در ایران 

دفتر نمایندگی داشته باشند؟
خضریــان با طرح این پرســش که با توجه به این مــوارد آیا نباید درباره فضای 
مجــازی در مجلس ایران قانونگذاری صورت می گرفت، بیان کرد: در حالی که هنوز 
محتوا به دلیل هجمه دروغین که علیه این موضوع ایجاد شده به تصویب نرسیده کدام 
یک از کارگروه ها در مورد محتوا در فضای مجازی کار کردند که مجلس از نظرات این 
کارگروه ها تاکنون استفاده نکرده است. کسب و کارها، شورای عالی فضای مجازی، 
مراکز پژوهشــی، اینترنتی، دانش بنیان ها و ... در مجلس حاضر شده و نظرات خود را 

بیان کردند.
 مجلس جای کارهای پوپولیستی نیست

این نماینده مجلس شورای اسلامی بیان کرد: برخی مطرح می کردند قانون فضای 
مجازی محدودیت ایجاد می کند که باید در برابر این افراد گفت که یک قانون نشــان 
دهید که ایجاد محدودیت نکند، چراغ قرمز در چهارراه ها ایجاد محدودیت می کند یا 
خیر؟ چراغ قرمز ما را محدود می کند بنابراین چون محدودیت ایجاد می کند باید آن را 
استفاده نکنیم؟ قانون پوشش در هر سطحی در دنیا که براساس هنجارهای اجتماعی 
تعیین می شود، محدودیت ایجاد می کند، بنابراین با این استدلال نباید قانون داشته باشیم؟ 
مشخص است که قانونگذاری در حوزه فضای مجازی ما را محدود می کند زیرا قانون 
به ذات خود ما را محدود می کند اما این محدودیت بد نیســت، رها شــدگی بد است. 
بنابرایــن مــن از آن دفاع می کنم و از افرادی که به دلیل اینکه زبان توضیح برای مردم را 
ندارند و با رفتارهای پوپولیستی مقابل ساماندهی فضای مجازی ایستادند را نقد می کنم. 
زیرا مجلس جای کارهای پوپولیستی نیست. هیچ پزشکی به دلیل تلخی دارو از تجویز 

آن نمی گذرد. اجازه ندهید در مجلس کارهای پوپولیستی انجام شود.
سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس با اشاره به افزایش حقوق سربازان به عنوان 
یکی دیگر از اقدامات مهم مجلس یازدهم، تصریح کرد: آغاز موضوع حقوق سربازی 
در مجلس یازدهم با یک ســؤال از وزیر دفاع و طرح موضوع در کمیســیون اصل نود 
شــروع شد و این ســؤال درباره حق قانونی سربازان در حقوق دریافتی ایشان بود که 
قانون اجرا نمی شد و سربازان حقوقی دریافت می کردند که نه در شأن خودشان بود 

و نه در شأن کشور بود.

خضریان نماینده تهران:

اجازه ندهید در مجلس کارهای 
پوپولیستی انجام شود

زخم کهنه سر باز کرد؛

تشدید دوقطبی »کارگزاران« 
و »اتحاد ملت«

ســرویس سیاســی - جریــان موســوم به 
اصلاح طلب، با مقوله اختلاف و انشقاق بیگانه نیست؛ 
طیف های راست نشــین و چپ نشــین این جریان 
سیاســی در برخی بزنگاه هــا و مقاطع، واگرایی را بر 
همگرایــی رجحان داده اند و به جای وصل، راه فَصل 

در پیش گرفته اند.
اکنون نیز که در موسم انتخابات مجلس دوازدهم 
هستیم، نجواهای جدایی و مهجوری از درون اردوگاه 
اصلاح طلبان شنیده می شود؛ در جدیدترین نتُ این 
سَمفونی گوش آشنا، »حسین مرعشی« دبیرکل حزب 
کارگزاران سازندگی ایران، در گفت وگو با »هم میهن« 
گفته است: »مشارکت مشروط در انتخابات در جبهه 
اصلاحات در دســتور کار است و ما به عنوان حزب 
کارگزاران طرفدار این نظر هســتیم«؛ هنوز ساعتی از 
این اظهارات دبیرکل کارگزاران نگذشته بود که »آذر 
منصــوری« رییس جبهه اصلاحات در واکنش اعلام 
کــرد که »مواضــع جبهه اصلاحات ایــران از طریق 
سخنگو یا بیانیه های رسمی منتشر می شود و نظرات 
دیگری که از طرف برخی از احزاب یا فعالان سیاسی 

منتشر می شود، نظر و موضع این تشکیلات نیست«.
اگرچــه از ظاهــرِ موضع گیــری رییس جبهه 
اصلاحات، نشــانه ای از افتــراق و اختلاف میان او 
با کارگزارانی ها مشــاهده نمی شــود، اما آگاهان از 
کشمکش های میان طیف های مختلف اصلاح طلبی، 
به سرعت و با قرینه تاریخی، چنین سخنانی از ناحیه 
آذر منصوری را به مثابه به صدا درآمدنِ جَرسِ اختلاف 
تعبیــر و تأویل می کنند؛ منصــوری از اعضای اولیه 
حزب »اتحاد ملت« است، همان حزبی که میراث دار 
مشــارکتی ها بود و از بدو تأســیس، ساز مخالفت با 

کارگزارنی ها را کوک کرد.
ســابقه اختــاف میــان عملگرایان و 

رادیکال ها
ماجــرای اختلاف میــان کارگزارنی ها و اتحاد 
ملتی ها در ســال ۹۶ و در ماجرای انتخاب شــهردار 
تهران از ناحیه شــورای شــهر پنجم که در تصاحب 
اصلاح طلبان بود، برجســته شد؛ در آن مقطع زمانی 
اعضای اتحاد ملت با شهردار شدن »محسن هاشمی« 
عضو شاخص کارگزاران مخالفت کردند و سرآخر به 
صورت نیم بند و با اکراه به بهشــت رفتنِ »محمدعلی 
نجفی« را پذیرفتند؛ نجفــی ای که در آن زمان، دیگر 
چنــدان متصل به کارگزاران نبود و شــاید همین امر 
عاملی برای موافقت اتحاد ملتی ها با شهردار شدنش 
بود. اما ماجرای اختلاف در جبهه اصلاحات به مقوله 
مذکور منحصر نمی شود؛ در تیرماه سال جاری، وقتی 
»بهزاد نبوی« از ریاست جبهه اصلاحات استعفا داد و 
»آذر منصوری« جایگزین وی شد، بسیاری از منتسبان 
به جریان اصلاح طلب، عنوان کردند که علت استعفای 
نبوی، چیزی جز وجود اختلافات نیســت؛ در همین 
راستا، غلامحسین کرباسچی دبیرکل پیشین کارگزاران 
و مدیرمســؤول روزنامه هم میهن گفت: »آقای نبوی 
دلایل اســتعفای خود را اعــلام کردند و گفتند که به 
خاطر شرایط جســمانی و سن و سال شان است، اما 
فکر می کنم ممکن است بخاطر اختلاف نظرهایی که 
وجود داشت، استعفا دادند«. اما ریشه اختلاف نبوی با 

اعضای جبهه اصلاحات چه بود؟
شــاید با مــرور مواضع نبوی به ویــژه در ایام 
اغتشاشات پاییز سال گذشته بتوان از ماجرای اختلافات 
او با برخی اصلاح طلبان که به تعبیر حســین مرعشی 
در اقلیت هســتند اما صدای بلندی دارند، رمزگشایی 
کرد؛ نبوی در همان اوج اغتشاشــات، علی رغم اینکه 
برخــی هم قطارانش در جبهــه اصلاحات مواضع 
دوپهلو اتخاذ می کردند و از تقبیح و تبری جســتن از 
عناصر ناامن سازی امنیت شهروندان و ضربه به کیان 
ملی ایران اسلامی، اجتناب می کردند، موضعی صریح 
گرفت و با راهبرانِ ایده ناامن ســازی میهن، مرزبندی 
روشن و شفاف کرد. در مقابل، همان اقلیت پرُهیاهو 
در جبهه اصلاحات، فضا را مهیا برای رادیکالیسم دید؛ 

مرعشــی، دبیرکل کارگزاران در همین ارتباط گفت: 
»بعضی از دوستان اساســاً معتقدند که ادامه ریاست 
آقای نبوی مناســب با فضای سیاسی نیست؛ در واقع 
فضا رادیکال تر شده است«؛ رادیکالیسمی که از قضا 
در همین طیف از اصلاح طلبان سبقه ای تاریخی دارد 

و ماجراهای مجلس ششم را در اذهان زنده می کند.
با این حال شاید بتوان بستر اختلاف و تضاد در 
جبهه اصلاحات را -که اخیراً یک شَمّه آن در ماجرای 
واکنش آذر منصوری به اعلام موضع انتخاباتی دبیرکل 
کارگزاران نمود یافته- در همین موضوعِ نفی یا پذیرش 
رادیکالیســم تفسیر کرد؛ اصلاح طلبانِ ریشه دار که با 
اصول سیاســت ورزی مالوف و دم خور هستند، با هر 
نوع کنشــگری رادیکالی سرسِــتیز دارند و خود را 
حاکمیت محور می دانند؛ آن ها به هیچ وجه نمی خواهند 
و نمی پسندند که متصف به القابی نظیر اپوزیسیون و 
تجدیدنظرخواه شــوند، از همین رو در افعال سیاسی 
خود، مولفه ها و ملاحظات مشــخصی دارند که یکی 
از این مولفه ها و شاخصه ها، اجتناب و احِتراز از یأس 
انتخاباتی و قهر سیاسی است؛ حالا باید منتظر ماند و 
دید که سُنبه کدام طیف در جریان اصلاحات پرُ زورتر 
است؛ آیا اصلاح طلبان به دیدگاه انتخاباتی مشترک و به 
تبع آن، لیست واحد نایل می شوند یا اینکه نصیب شان 
از بهار سیاسی و انتخاباتی پیش رو، پراکندگی و تشتت 

حواهد بود.
در ادامه و برای بررســی بیشتر دو گانه »تحریم-
مشــارکت« در جبهه اصلاحات در آستانه انتخابات 
مجلس، به ســراغ »علی محمد نمازی« عضو شورای 
مرکزی حزب کارگزاران ســازندگی ایران و »حسین 
نقاشی« عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت رفتیم 

که در ادامه می خوانید.
امکان ائتاف اصاح طلبان و اعتدالیون 

وجود دارد
»علی محمد نمازی« با اشاره به برنامه انتخاباتی 
حــزب کارگزاران اظهار کرد: بــا توجه به اظهارات 
دبیرکل حزب، اگر این حزب در انتخابات نامزد داشته 
باشــد، قصد ورود به انتخابات و حمایت از آن ها را 
خواهیم داشت؛ اگر نامزدهای تأیید صلاحیت شده، 
مورد قبول حزب باشند و خود نامزدها نیز موافق باشند، 
حزب به انتخابات ورود و از آن ها حمایت خواهد کرد.

وی افزود: اگر نامزدهای تأیید صلاحیت شده، با 
معیارهای حزب هم خوانی داشته باشند، قطعاً با آن ها 
همکاری و مشــارکت خواهیم کرد و ما منتظر اعلام 
نتیجه از ســوی هیأت های نظارت استانی هستیم تا 

انشاالله زمینه مشارکت فراهم شود.
نمازی گفت: با توجه به رهنمودهای مقام معظم 
رهبری در خصــوص اینکه باید در انتخابات، میدان 
باز بــرای رقابت فراهم شــود و پارامترهایی در این 
زمینه مشخص کردند، انشاءلله هیأت های نظارت به 
این نکات توجه داشته باشند تا مشارکت در انتخابات 
گسترش یابد. عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران 
ســازندگی ایران اشــاره کرد: رقابــت در انتخابات، 
محصول حضــور نامزدهای مــورد علاقه اکثریت 
مردم اســت و اگر از همه طیف ها نامزد در انتخابات 
وجود داشــته باشد، رقابت اتفاق می افتد و مشارکت 
مردم بیشتر می شود. این فعال اصلاح طلب گفت: اگر 
سلامت انتخابات تأمین شود، امنیت هم رخ می دهد و 
انتخابات با مشارکت قابل قبول، موجب وحدت ملی و 
افزایش قدرت ملی خواهد شد؛ در سایه این دو مورد، 

رشد و توسعه رخ خواهد داد.
نمازی در پاسخ به این سوال که آیا اصلاح طلبان و 
اعتدالیون برای انتخابات مجلس، در پایتخت به لیست 

مشترک می رسند گفت: هم دبیرکل و هم من، در این 
خصوص اعلام کردیم که باید منتظر اعلام نهایی تأیید 
صلاحیت ها باشیم؛ البته اگر داوطلبان مورد نظر حزب 
کارگزاران سازندگی و دیگر احزاب اصلاح طلب تأیید 

صلاحیت شوند، امکان ائتلاف وجود دارد.
نمــازی ادامه داد: ائتــلاف، خصوصیت ذاتی و 
کارکردی احزاب و تشکل های سیاسی است و قطعاً 
تشــکل های سیاسی برای موفقیت در انتخابات، باید 

همراه و همفکر پیدا کنند.
وی با اشــاره به انــواع ائتلاف گفت: ائتلاف دو 
نوع است، یک ائتلاف قبل از انتخابات رخ می دهد و 
یک ائتلاف بعد از انتخابات؛ در نظام های دموکراتیک، 
ائتلاف قبل از انتخابات و در نظام های پارلمانی برای 
انتخاب نخســت وزیر و هیأت دولت، ائتلاف پس از 

انتخابات شکل می گیرد.
نمازی در پاســخ به این ســوال که در صورت 
ائتلاف اصلاح طلبان و اعتدالیون چه کسی سرلیست 
تهران خواهد شــد، گفت: الان در مورد سرلیســت 
صحبت کردن، خیلی زود اســت. به صورت قطعی، 
آقای نوبخت سر لیست اعتدالیون است و اگر شرایط 
به گونه ای باشــد که حزب ما نیز ورود کند، ما هم در 
حوزه هایی که چند کرســی وجود داشــته باشد، سر 
لیست معرفی خواهیم کرد؛ همچنین در صورت ایجاد 
ائتلاف و ارایه لیست مشترک، سرلیست ها هم با توافق 

تعیین می شوند.
نقاشی: ائتاف اصاح طلبان و اعتدالیون، 

قطعاً شکست خواهد خورد
»حسین نقاشی« نیز در پاسخ به این سوال که آیا 
حزب اتحاد ملت انتخابات مجلس را تحریم می کند، 
اظهار کرد: تا به حال در این زمینه دبیر کل حزب، هیچ 
بیانیه ای نداده و چنین موردی مطرح نبوده است؛ دبیر 
کل حزب اتحاد ملت طبق آخرین جمع بندی گفته بود 
که ما هیچ گونه توصیه ای در خصوص ثبت نام یا عدم 
ثبت نام داوطلبان نداشــته ایم. وی مدعی شد: با توجه 
به شــرایط پیش آمده و رویکرد هیأت های اجرایی در 
بررسی صلاحیت ها و عملکرد شورای نگهبان در این 
ســال ها، گویا قرار نیست فضای انتخاباتی به معنای 

واقعی شکل بگیرد.
نقاشــی درباره احتمال ائتلاف اصلاح طلبان و 
اعتدالیون بر سر لیست واحد در تهران گفت: از نظر من، 
برخی احزاب جبهه اصلاحات مانند حزب کارگزاران، 
حزب ندا و… ممکن اســت با اعتدال گرایان لیست 
مشــترک ارایه دهند. عضو شــورای مرکزی حزب 
اتحاد ملت افزود: در صورت تشــکیل چنین ائتلافی 
میــان اصلاح طلبــان و اعتدالیون، قطعاً شکســت 
خواهند خــورد چون بدنه اجتماعی این دو، با توجه 
به سرخوردگی ها و برخوردهای شدید و تند سیاسی، 
پای صندوق رأی نخواهد آمد. نقاشی با بیان اینکه مردم 
اقبالی به لیست احتمالی این ائتلاف نخواهند داشت، 
افزود: بدنه اجتماعی سابق اصلاح طلبان، در سال های 
گذشــته دچار ریزش بسیاری شــده است و به روند 
سیاســت گذاری ها اعتراض دارند و به همین دلیل در 
انتخابات شرکت نخواهند کرد. وی اظهار کرد: برخی 
احزاب که تمایل دارنــد به هر صورت در انتخابات 
شرکت کنند، در واقع نیروی سیاسی استخوان دار که 
بتواننــد با کمک این نیرو در انتخابات موفق شــوند، 
ندارند. عضو شــورای مرکزی حــزب اتحاد ملت 
اضافه کرد: شــرکت کردن افرادی مثل آقای روحانی 
در انتخابــات مجلس خبرگان و دعوت وی از مردم، 
هیچ گونه موجی را در بدنه اجتماعی اصلاح طلبان و 

اعتدالیون، ایجاد نخواهد کرد.

اصلاح طلبان در حالی به استقبال انتخابات مجلس می روند که دوگانه مشارکت طلبان و تحریم خواهان در جریان اصلاحات، 
بار دیگر نمودار شده است.

 به صورت قطعی، آقای نوبخت ســر لیســت اعتدالیون اســت و اگر شــرایط به 
گونه ای باشــد که حــزب ما نیز ورود کنــد، ما هم در حوزه هایی که چند کرســی 
وجود داشــته باشد، ســر لیســت معرفی خواهیم کرد؛ همچنین در صورت ایجاد 
ائتاف و ارایه لیســت مشــترک، سرلیســت ها هم بــا توافق تعیین می شــوند.
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عضو شورای مرکزی حزب موتلفه  :

اصلاحات تلاش کند تا خودش را با قانون وفق دهد


